
Referat DH Dragør

14. august 2018 kl. 16:00-19:30

Wiedergården

Tilstede: Jeanet, Tonny, Britt, Palle, Edith, Winnie, Birgit, Gerd.

Fraværende:  Svend, Birthe, May

1 Godkendelse af dagsorden:  Diskussion om mødetid. Det er 16.00 fremover. If. Tonny skal man være her 
senest kl. 16 fordi, døren lukker kl. 16. Man må gerne vente og lukke op for andre. Jeanet: prøver om det er 
muligt at få et andet lokale, hvis det her glipper, så det bliver fremover kl. 16.00.

2 Formel godkendelse af referat fra 12. juni 2018: Ingen bemærkninger.

3 Trafikale og tilgængeligheds problemer i kommunen: Stadig trafikale problemer for handicappede. 
Hastighedsskilte med 30 km lige efter Ternevænget på Krudtårnsvej er hensynsløst placeret. Vi skal holde 
ved ansøgning om ekstra fodgængerfelt på Bachersmindevej. If. Kommunen bruger kun 12 personer  bussen, 
men det er stadig vigtigt. Tages op den 22. i Handicaprådet.  Der er taget billeder af ledelinjen, det er 
horribelt. Det tages også op i Handicaprådet.   Bageren og grønthandleren har taget deres ting lidt ind, men 
ikke nok. De skal politianmeldes.  Laura Ella og bageren er tilskrevet tre gange nu. Der må være en 
kommunal konsekvens af det. Det tages med i Handicaprådet. Problem med cykelstativer ved 
forretningerne. Hvis de står ved kanten af vejen, tager lastbilerne dem. Kommunerne har lavet cykelstativer 
ved Milepælen. Der skal være flere, og så skal dem på Kongevejen fjernes.  Ved Wismarstræde kan man 
komme over vejen. Men ved Neels Torv kunne der også laves en overgang. Badeanstalt og pontoner: 
Trapperne er for stejle for handicappede. De er af stål og skarpe i kanterne. Jeanet har skrevet med Henrik Å.,
der vil tage fat i leverandørerne, og de vil også se på pontonerne.  Der er ikke kørestolstilgængelighed, som fx
på Amager Strand. Hvis tilgangen bliver sådan, at handicappede kan komme derud, skal der skærmes, så de 
dårligt seende ikke falder i vandet. Det nævnes, at den runde badeanstalt på Amager har en lang sliske ned i 
vandet. Jeanet har fået kontakt med May på Facebook omkring de her problematikker. May vil gerne være 
med her i DH, Dragør. Det nævnes, at Mei skal have et handicap og være med i en handicapforening.  Dette 
bekræftes. 

4 Økonomi ved Palle: Udgifter siden sidst: gaver, gebyr, møder, kørsel, i alt 1.482,19. Formue. 13.767,13. Vi 
har ikke fået paragraf 18 penge. If. Jeanet er de i gang med at finde dem. De skulle være overført.  Vi har søgt
Sildens dag om 3.500 kr. til et foredrag om, hvordan det er at være blind.

5 Årshjul / budgetlægning (hvorfor har ingen meldt tilbage):  Jeanet: Har fået noget tilbage fra Tonny og 
fra Winnie. 

6 Gerd: Man skal kunne komme her uden at skulle komme med en masse. Alle gør deres bedste. 

Kommuneture: godt med betalt hjælper.  Jeanet: Men hvis vi afsætter penge til hjælpere, og personerne så 
ikke får en billet, hvad så?  Gerd: det er to forskellige ting. De 100.000 skal gå direkte til at afhjælpe vores 
handicap.  Jeanet: de 100.000 er sat af til en forbedring vejmæssigt, hvis vi synes det. Pengene skal bruges, 
ellers får vi dem ikke næste år. Der er ikke brugt 0 kr. indtil nu. Palle: årshjul er opgaver over 100.000, bl.a. 
stranden.  Fx til en dørpumpe på toilet i hallen.

Hollænderhallens bibliotek: er renoveret uden at få teleslynge, oplyser Tonny. Det skal der sættes penge af 
til.   Gerd: Godt forslag. Jeanet: Kommunen henviser til den transportable teleslynge, man allerede har. Man 
ville have transportable bogreoler i biblioteket i stedet for. Veluxfonden har sagt nej til min ansøgning. 
Winnie: så siger Veluxfonden netop, at teleslynge er en kommunal opgave. 

Årshjul er et planlægningsværktøj, oplyser Winnie. Det skal rumme, I hvilken måned der er budget, møde 
med kommunen osv.  Og 2 foredrag årligt.

Taktile fliser fra Dragør kirke til Wiedergården.  Winnie: kan godt lide dem på Kongevejen, og de bør 
være der andre steder, hvor man lægger fliser. Edith: I fodgængerovergange har man ledelyset. Jeanet: Hvad 



med gæster? Winnie: Hvis jeg blev blind kunne jeg bruge taktile fliser på Kongevejen, men ikke ved 
pølsevognen osv.  Edith: der går jeg over på anden side. Winnie: de iagttagelser skal med til kommunen.Palle:
taktile fliser fra stopskiltet ved skolen, rundt hjørnet ved pizzariaet til kirken og Wiedergården. Jeanet: de 
stopper fra butik nr. 1, så har du ikke noget derefter. Palle: fra lyskurven kunne de laves til næste hjørne, men 
tror ikke, vi får dem på kørebanen. Jeanet:  Dragør skal være foregangsmand. Winnie: Cykelstativer: Vi skal 
have mere cykelparkering end langs Kongevejen, fx ved Neels Plads. Britt: Jeg kører el-scooter, det er 
umuligt grundet brosten. Jeg bruger fortovet, og det er problematisk. Winnie: vi taler om handicapkøretøjer. 
En kvinde, som kører med et tre-hjulet køretøj. Hun siger, hun skal og må køre på fortovet. Jeanet: køretøjer 
med max hastighed 15 km i timen må køre på fortovet.  

7 Hjemmeside: Ved en fejl har DH lukket alle adgange til hjemmesider. De sender nye adgangskoder ud. Palle:
Handicapmødet 10. april, der står 10. marts, og vi mangler 12. juni   Jeanet: den i august er aldrig blevet 
slettet.  Gerd: det er DH, lokalafdeling, Dragør.

8 Meddelelser fra eksterne råd: Der har været handicaprådsmøde 20. juni: I Dragør nyt er der en appel til 
grundejerne omkring klipning af hæk og skæve fliser. Svømmehal: Vi vil gerne have møde med bygherren 
men får kun lov til at mødes med Steen fra Hollænderhallen. Gerd:Tag mødet med Steen. Britt skal også være
med. I må sige, hvad der er nødvendigt. Jeanet: Winnie: Forstår ikke, at de ting, handicappede har behov for, 
ikke er tænkt ind allerede. Britt: vi har afleveret ting til kommunen. Jeanet: Vi vil spørge ind til, om Steen har 
bemyndigelse til det økonomiske i det, der ligger i badebænke, stole, lifte.  På Handicaprådet aftaler vi mødet
med Steen. Britt: Udgifter til buskørsel i forbindelse med handicapsvømning?  Jeanet: Begge dele tager vi 
med.

Psykologhjælp for handicappede: Jeanet oplyser, at punktet blev udsat til næste møde, da Nicolai ikke var 
der. Borgerrådgiver: Ombudsmandsfunktion: Tårnby har en, men Dragør borgere må ikke bruge funktionen.
Det skal med på budget. Vi har Peter Læssøe i ryggen. Handicapprisen: god ide at øge vores formue. Peter 
Læssøe synes, det er en god ide.  Palle: der bevilges 5.000 kr. til handicapprisen. Det er nyt. Handicaprådets
økonomi er 0, oplyser Jeanet. Man har ikke sat penge af til os. Gerd: skrivetolk til møderne?  Jeanet: 
budgetudkast: uden Handicapprisen skulle vi bruge 23.000 kr, men der er kun afsat 15.000. Forvaltningen vil 
fjerne møder, så vi kommer ned i pris, ellers ingen skrivetolke. Der skal en ekstrabevilling til. Gerd:  skal vi 
stadig holde på, at der skal være en Handicappris, hvis pengene går i vasken?  Det virker fattigt med de 
statuetter. Skal vi sige, vi ikke uddeler, når vi ikke får penge? Jeanet: Jeg vil lave et indlæg om, at vi ikke kan 
få penge, som alle andre priser kan få. Gerd: god idé. 

Brugerrådet Wiedergården: Information v/Jeanet: 

Der er bestilt nye borde, som ikke er så brede. Man søger kommunen om pengene.

Palle: busturen?  Jeanet: det kommer på igen næste gang. Jeg sidder meget alene og har ikke stemmeret. 
Palle: vi vil have én, der taler om vores problemer, køkulturen osv.   Jeanet: kommunen meldte tilbage, at det 
ikke foregik sådan.  Palle: bare vi ikke glemmer det.  

9 Nye punkter til handicaprådet (sendt ud på mail ud omkring den 5/8):  Tilgængelighed: Kongevejen og i 
Dragør generelt.  Badeanlæg: badeanstalt, pontoner og svømmehal. Toiletter, opfølgning Hollænderhallen, 
opmærkning gulv.  Parkering begge Netto’er: Man holder lige udenfor og går direkte ind i Netto.

Psykologhjælp for handicappede borgere. Økonomi. Nye mødedatoer for 2019.

10 Bankskift: Palle: banken har kun åbent 2 dage ugentligt fra 13-17. Jeanet: folk bruger netbank. Hvis man 
lukker Sydbank herude, er der en anden bank. Der må kun være 2 banker herude.  Palle: der manglede noget 
dokumentation, men alt er sendt nu. Da vi er en forening er Palle bemyndiget til at overflytte fra Bank Nordic
til Sydbank. Vi skal ikke betale for det, det er på plads.

11 Kommende aktiviteter: Frivillig fredag, den 24. august: Vi får plads lige indenfor i teltet, 4 borde. Man skal 
være der kl. 14, da det starter kl. 15. Britt, Palle og Gerd kommer. Og Jeanet kommer og hjælper, men skal i 
Cirkus Nemo. Edit tør ikke love at komme. Tonny melder afbud grundet et guldbryllup. Gerd har tolk med.



Vi har fået bolsjer fra Sydbank og DH-bluser, som Jeanet henter fredag. Aktiviteter: Demonstration af 
hjælpemidler til blinde. Gerd tager blindestokke, simulationsbriller, håndalfabet og punktbog med. Samt en 
bankoplade, målebånd og forskellige andre ting. Samt en quiz med 8 spørgsmål, der skal udfyldes. Gerd 
overrækker gaven i forbindelse med uddeling af initiativprisen. Jeanet: prøver at låne en kørestol. Det er DH, 
Dragør, der har standen og ikke Handicaprådet.  Der er bestilt stole. Strøm skal vi ikke bruge. Jeanet: 
kommunen har lovet at sørge for, at vi ikke står for tæt på scenen. Der er Skipperlabskovs fra 
Hollænderhallen, når det er slut.

Foredrag ved René: René er fantastisk. Han fortæller om at tabe 30 kg over en nat, fordi han mistede begge 
ben.  Palle: politikerne skal også komme. Gerd og Palle har forberedt en plakat. Den sendes til Tonny for 
kopiering. Jeanet: indlæg til Væveren. De holder ferie til den 12., skriver redaktionen v/Hanne Bertelsen. Jeg 
har skrevet, at det SKAL med. Gerd: kaffe? Jeanet: spørger på brugerrådet, om vi selv må tage med. Jeanet: 
ja, vi skal ikke give 70 kr for kaffe. Winnie: fantastisk oplæg og plakat, der er lavet.    Men det bliver hurtigt 
mange penge.  Britt: der behøver ikke at være noget. Palle: tale med sponsorer, om de har nogle bolsjer fx, 
som man kan friste lidt med. Mht forplejning, oplyser Tonny, at der ikke må medbringes noget i det tidsrum, 
hvor Wiedergårdens cafe er åben. Den er forpagtet ud, og han skal have et overskud. Jeanet oplyser, at vi 
først har salen fra kl. 13.30. Der er Chi Gong v/Nina Schwartz lige inden. Diskussion om, hvorvidt Chi Gong 
kan være i gymnastiksalen.

12 Nye møde datoer for 2019:  Palle: vigtigt vi holder møde før handicaprådsmøde. Jeanet: politikerne har bedt
om, det ikke skal være i forbindelse med noget andet.

Palle: årsmøde?  Jeanet: februar er en god måned til årsmøde. Gerd: feb., april, juni, aug., okt., dec.  Palle: vil
ikke holde møde i dec. Handicaprådsmøde 8. november er flyttet til 27. november.  Jeanet skriver det til 
Leila.   DH lokalmøde den 16. oktober. Ekstra møde grundet budgetafslutning.     Tonny: vi satte et ekstra på, 
som det ikke var sikkert, vi skulle bruge. Invitation til møde om borger og budget 2019: 21. august fra 19-21, 
det foregår hernede. Palle: Der skal være skrivetolk, som biblioteket skal betale 

13 Eventuelt: Jeanet: vi har både ret og pligt til at få salær til møder. De kan tilbagebetale salær for 5 år tilbage i
Handicaprådet. Diskussion om personerne på listen. Winnie: en opfordring til hensyntagen til andre. Winnie 
fortæller om et par uheldige episoder, hvor handicappede med bindestok og trehjulet cykel må vige for ikke 
handicappede.  Britt mener, det er uvidenhed og vil overveje at skrive et indlæg til Dragør Nyt. 

Kommende DH møder:  24. august - frivillig fredag, 16. oktober, 4. december 

Kommende Rådsmøder: 22. august, 30. oktober (budgetforhandlinger er ved at være færdige her), 27. november 

Referent: Gerd   


